
تیترهای امروز

روایت
دیدار نخبگان با رهبر انقلاب

صمیمانه و نقادانه
سیدمحمد قریشی*: دیدار دیروز چهارشنبه با 
رهبر حکیم انقلاب در فضای بس��یار صمیمی 
انجام شد. نخبگان توانستند در فضایی آزادانه 
نقدها و مشکلات کشور را بیان کنند. بسیاری 
از س��خنان خود من رویکرد انتقادی داش��ت و 
س��عی کردم مسیر کشور در حوزه فضایی را به 
چالش بکشم و برای حل مسائل راهکار ارائه کنم. 
این نکته را هم بگویم که س��خنرانی س��ایر 
نخبگانی که در این دیدار ش��رکت کرده بودند 
نیز بسیار حائز اهمیت و مهم بود. خانم مجد در 
حوزه معدن، دکتر تمنایی در حوزه ترابری و سایر 
دوس��تان هر کدام در حوزه های تخصصی خود 
به نقد وضعیت موجود و ارائه راهکار پرداختند؛ 
سخنانی که با حمایت و تایید رهبر معظم انقلاب 
مواجه شد. البته در قبال سخنان نخبگان نیز، 
رهب��ر معظم انقلاب انتظ��ارات و توقعاتی را از 
نخبگان بیان کردند و بر حس مسؤولیت پذیری 
نخبگان برای حل مس��ائل کشور تاکید کردند: 
»اینطور نباش��د که منفعت نخب��گان ایرانی را 
کش��ورهای دیگر ببرند و مسائل حیاتی کشور 
خودمان حل نشده باقی بماند، البته در این زمینه 

مسؤولان نیز تکالیف جدی دارند«. 
»مهم ترین مشکلی که امروز نخبگان دارند 
این است که کشور برای آنان هزینه کرده تا به 
اینجا برسند، اکنون برای اینکه ما بتوانیم دین 
خود را به کش��ور ادا کنیم، لازم داریم این فضا 
در اختیار ما قرار گیرد و شاید بتوانم بگویم که 
در حال حاضر مهم ترین مشکل این است فضای 
کافی برای ورود نخبگان در عرصه حکمرانی و 
مدیریت فراهم نیس��ت و اگر این امکان فراهم 
ش��ود که نخبگان بتوانند در عرصه حکمرانی و 
مدیریت کشور در لایه های مختلف ورود کنند، 
قطعا بسیاری از مشکلاتی که هم اکنون گریبانگیر 

کشور است، کمتر می شود«. 
سخنرانی بنده در حوزه مسائل فضایی بود؛ 
مشکلات 10 سال گذش��ته را به طور خلاصه 
بیان کردم و در نهایت در 5 بند به ارائه راهکار 

پرداختم. 
موضوع اولی که عنوان ش��د درباره حفظ و 
نگهداشت سرمایه انسانی نخبه و متخصص در 
حوزه فضایی بود که عنوان کردم صنعت فضایی 
یک صنعت »های تک« است و این پتانسیل را 
دارد که نخبگان و فناوران کشور را در خودش 
نگه دارد و باعث شود اینها در کشور بمانند که 
متأسفانه ما در سال های اخیر آنچه دیدیم این 
بوده که حقوق این افرادی که در این صنعت با 
این تکنولوژی بالا در حال کار هستند، نسبت به 
بقیه تفاوتی ندارد و ما هیچ قانونی نداریم که آن 
افرادی که در صنایع »های تک« کار می کنند، 
مثل صنعت فضایی، نانو و هسته ای، حقوق و...
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 رهبر انقلاب در دیدار جمعی از نخبگان با اشاره به تلاش
 قدرت ها برای استفاده از علم در جهت عقب نگه داشتن ملت ها

 نخبگان دانشگاهی را در 4 دهه اخیر موجب آبروی ایران خواندند

 دانشگاه
مانع سلطه دشمن

  اگر ما صنعت هسته ای را در آن زمانی که آغاز کردیم، شروع نمی کردیم
 باید ۱۰ سال بعد وارد این موضوع می شدیم و بعد از ۳۰ سال نتیجه می گرفتیم

 حماس در
 قلب مقاومت

 صنعت زدایی
وپا! در ار

تمرین عبور از ارس

 پسرجان
حواست کجاست؟

حماس و سوریه بعد از ۱۰ سال دوباره روابط خود را 
به صورت رسمی از سر گرفتند

بحران انرژی، صنایع اروپا را در هم خواهد شکست؟

درباره سردار آزمون و یک خطای مهلک
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توئیت ایلان ماسک درباره شاهد ۱۳6
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مه�دی گرگان�ی: در حالی  که 
مذاکرات هسته ای ایران و دیگر 
طرف ه��ای حاضر در برجام در وین تاکنون به جایی 
نرس��یده است و آینده آن نیز در هاله ابهام قرار دارد، 
سازمان انرژی اتمی کشورمان اخیرا از پیشرفت های 

جدید و توسعه در صنعت هسته ای ایران خبر داد. 
بهروز کمالوندی، س��خنگوی این س��ازمان اخیرا 
اع��لام کرد بزودی خبرهای خوب��ی در حوزه رآکتور 
اتمی و رادیودارو اعلام خواهد شد. وی تاکید کرد به 
جز تامین رادیوداروها در کشور به رغم همه تحریم ها، 
شاهد اس��تفاده از این رادیوداروها در خارج از کشور 

نیز هستیم. 
۱- اعلام پیشرفت ها و دستاوردهای جدید در صنعت 
هسته ای ایران از ابعاد مختلف بسیار مهم و قابل توجه 
است. در وهله اول باید به این نکته اشاره کنیم که به 
نظر می رسد طی یک سال گذشته، یعنی از زمان روی 
کار آمدن دولت جدید، قطار تحقیقاتی- علمی سازمان 
انرژی اتمی در پروژه های مختلف دوباره به راه افتاده و 
مدیریت جدید به دنبال پیشبرد روزافزون تحقیقات و 
صنعتی کردن آن است. اکنون دیگر کسی به دنبال این 

نیست که مذاکرات احیای برجام و رفع تحریم در چه 
مرحله ای قرار دارد. آیا باید پروژه های علمی- هسته ای 
را دنبال کنیم یا منتظر تصمیم کشورهای خارجی در 
ارتباط با برجام باشیم!؟ به نظر می رسد سازمان انرژی 
اتمی از لاک احتیاطِ خودس��اخته خارج ش��ده و به 
سرعت در حال حرکت در مسیر دستاوردهای ملموس 
در صنعت مهم هسته ای است. این موضوع در اظهارات 
کمالوندی کاملا مشهود و آشکار است. او گفته: »در 
گذشته کارهای تحقیقاتی بسیار زیادی انجام شده بود 
که بسیاری از آنها در قفسه ها باقی مانده بود؛ کارهایی 
حتی با سرمایه گذاری های چندصد میلیاردی که برخی 

از آنها پیشرفت های خوبی نیز داشته است«.
۲- خبره��ای خوب س��ازمان انرژی اتمی از س��ویی 
نش��ان دهنده شکس��ت کامل تحریم ه��ای غرب در 
حوزه های صنعتی و علمی کش��ورمان اس��ت. تامین 
رادیوداروها و پیشرفت در حوزه رآکتور به رغم تحریم ها 
و فش��ارهای س��نگینی که با آن مواجه هستیم، یک 
موفقیت بسیار بزرگ برای دولت حجت الاسلام رئیسی 
محسوب می ش��ود که کمتر به آن توجه شده است. 
این در ش��رایطی است که به گفته آقای کمالوندی، 

انجام پروژه های هس��ته ای یک صنعت میان رشته ای 
اس��ت که با در کنار هم قرار گرفتن علوم مختلف به 
نتیجه می رسد. در ش��رایطی که حوزه های مختلف 
درگیر تحریم های ظالمانه غرب هستند، هماهنگی و 
به نتیجه رساندن چنین پروژه هایی بسیار دشوار و در 
حد ناممکن است اما می بینیم که این مهم امروز در 

شرف تحقق کامل قرار دارد. 
۳- از سوی دیگر، دشمن از بدو شروع برنامه هسته ای 
در ایران با اس��تفاده از امپراتوری رس��انه ای خود به 
ص��ورت مداوم در حال بازتولید اخب��ار منفی درباره 
صنعت هس��ته ای کش��ورمان و ایران هراس��ی است. 
دش��من به دنبال القای این موضوع است که صنعت 
هسته ای ایران چیزی جز غنی سازی اورانیوم به نیت 
س��اخت بمب اتم و اقدامات مشکوک نیست. آنها در 
این زمینه ۲ هدف را دنبال می کنند؛ اول اینکه اعمال 
تحریم های ضدبشری خود را توجیه می کنند و دوم 
برای اهداف ایران هراسانه خود خوراک تهیه می کنند. 
اعلام دستاوردهای هس��ته ای جدید بویژه در زمینه 
رادیوداروها نقشه آنها را به طور کلی برهم خواهد زد. 
کمالوندی در اظهارات اخیر خود با اش��اره به این 

موضوع می گوید دش��من با اغراض سیاس��ی تلاش 
می کند تصویری مخدوش و منفی از کشور ما در سطح 
بین المللی ارائه کند. با این حال دس��تگاه دیپلماسی 
کش��ورمان باید بیش از پی��ش در این زمینه تحرک 
داشته باشد و دستاوردهای علمی و تحقیقاتی اتمی 
ایران را به دنیا معرفی کند. نکته جالب این است که 
این رادیوداروها نه تنها در ایران، بلکه 400 تا 500 هزار 
نفر نیز در خارج از کشور از آن بهره مند خواهند شد. 
4- در ش��رایطی که مذاکرات بر س��ر رفع تحریم ها 
به دلی��ل زیاده خواهی های ایالات متح��ده آمریکا به 
بن بست خورده است و هیچ چشم انداز روشنی درباره 
آن وجود ندارد، معطل کردن امور کشور و انتظار برای 
تعیین تکلیف آن تنها باعث از دست رفتن منابع کشور 
و زمان طلایی خواهد ش��د. ضمن اینکه پیشرفت در 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران و دستاوردهای صنعتی 
آن علاوه بر منافع مادی و کمک به بیماران نشان دهنده 
دس��ت باز ایران بدون احیای برجام و به رغم فش��ار 
حداکثری است. علاوه بر آن، چنین دستاوردهایی باعث 
پر شدن دست مذاکره کنندگان ایران در صورت آغاز 
دوباره مذاکرات در وین خواهد شد. هنوز یادمان نرفته 

اس��ت که افزایش سطح غنی سازی ایران و راه اندازی 
س��انتریفیوژهای پیشرفته ذیل قانون اقدام راهبردی 
برای رفع تحریم ها که در مجلس به تصویب رس��ید، 
منج��ر به آغاز مذاکرات احیای برجام بعد از روی کار 

آمدن جو بایدن شد. 
هفته گذش��ته خبرگزاری رویترز گزارش داد که 
گ��زارش محرمانه جدی��د آژان��س بین المللی انرژی 
اتمی نش��ان می دهد جمهوری اس��لامی ایران نصب 
س��انتریفیوژهای پیشرفته در س��ایت نطنز را شتاب 

بخشیده است. 
مش��خص اس��ت این اقدامات باعث س��ردرگمی 
کشورهای غربی شده است. آنها اکنون بخوبی می دانند 
هر قدر بدعهدی های آنها در زمینه بهره مندی ایران از 
منافع اقتصادی برجام ادامه یابد، برنامه هسته ای ایران 
به پیشرفت های بیشتری دست خواهد یافت و مهم تر 
اینکه این پیشرفت ها غیرقابل بازگشت است. اکنون 
می توانیم بگوییم بن بست برجام، شکست مذاکرات یا 
احیای برجام؛ هیچ یک نمی تواند خللی در پیش��برد 
صنعت هس��ته ای صلح آمیز ایران داشته باشد و این 

مسیر با قدرت ادامه خواهد یافت.

پیشرفت های خیره کننده ایران در صنعت هسته ای با توقف مذاکرات

نگاه

 تحریم   انگلیسی ها
مصادره اموال فتنه گران

صف های طولانی 
فیلم  کوتاه

 جشنواره فیلم کوتاه تهرانپاسخ خوب ایران به خباثت انگلیس و آتش افروزی رسانه های لندنی
با  استقبال بالای مخاطبان آغاز به کار کرد

فرزانه دانایی: روز شانزدهم اکتبر 
حزب کمونیست چین بیستمین 
کنگره ملی خود را در بالاترین سطح سیاسی که شامل 
سران سیاسی و نظامی این کشور است، آغاز کرد. در 
ای��ن کنگره که یک هفته ب��ه طول می انجامد، غیر از 
انتخاب رئیس جمهور چین برای دوره 5 ساله بعدی، 
نقشه راه این کشور برای رویارویی با حوادث و اتفاقات 
جهان نیز مشخص خواهد شد. هر کدام از اعضای حزب 
کمونیس��ت و س��ران آن که قرار است در این نشست 
س��خنرانی کنند، از ماه ها قبل متن سخنرانی خود را 
آماده کرده اند و سخنرانی شی جین پینگ، رهبر فعلی 
حزب کمونیست نیز گفته می شود از 3 ماه پیش تا به 
حال در حال نوشتن و تدوین بوده است. این دقت بالا، 
نشان از اهمیت این کنگره برای آینده چین و پیمودن 
مس��یر مقابله و رویارویی پکن با واشنگتن دارد. شی 
جین پینگ در سخنرانی ۲ساعته خود در روز اول این 
نشست، نشان داد برخلاف سال های پیش که مسائل 
اقتص��ادی در راس برنامه های دولت چین برای آینده 
این کشور قرار داشت، امسال پکن قرار است به سمت 
حمایت از برنامه های امنیتی برود؛ مساله ای که نشان 
از نگرانی حزب کمونیس��ت از آینده رویارویی غرب با 

این کشور دارد. 
این سخنرانی اما محورهای مهم دیگری نیز داشت 
که در زیر به آنها اشاره می شود؛ یکی از مهم ترین آنها، 
نوع مواجهه چین در 5 س��ال آین��ده با بحران تایوان 
بود. یکی از محورهای مهم صحبت ش��ی در این باره، 
»سیاس��ت اتحاد مجدد« تایوان و چین بود. او اش��اره 

مستقیمی به افزایش تنش بین آمریکا و چین بر سر 
تایوان با سفر نانسی پلوسی، رئیس مجلس نمایندگان 
آمریکا به این منطقه نکرد و تلاش کرد با تاکید بر اصل 
»چین واحد« و صحبت کردن از »نیروهای خارجی« 
ک��ه این اصل را هدف قرار داده اند، لحن ملایم تری در 
مقابل تایوان داشته باشد و نشان دهد چین چندان هم 
اضطراری برای تحت کنت��رل قرار دادن تایوان ندارد؛ 
سیاس��تی که طی چند ماه گذش��ته نیز بر آن تاکید 
کرده بود. از نظر ش��ی جین پینگ، تایوان با اقدامات 
نظامی به چین ملحق نخواهد شد و این مردم منطقه 
هستند که باید با میل و نظر خود به این نتیجه برسند 
که بازگشت به سرزمین مادری برای آنها از هر گزینه 
دیگری بهتر است. او با لحن ملایم خود در برابر مردم 
تایوان و حکومت این منطقه نشان داد هیچ تهدید فوری 
امنیتی ای را برای تایوان به وجود نخواهد آورد و تمایل 
به لشکرکش��ی نظامی به این منطقه ندارد. این همان 
تحلیلی است که بسیاری از کارشناسان منطقه شرق 
آسیا و چین، بر آن تاکید و اعتقاد داشتند اگر اقدامات 
تحریک آمیز آمریکا نبود، حتی می شد انتظار داشت هیچ 
مانور نظامی ای نیز در منطقه انجام نشود. با این حال 
رسانه های آمریکایی به دنبال سیاست های دولت شان، 
در طول چند ماه گذشته به دنبال دراماتیک کردن فضا 
در این منطقه بودند و بارها بیان کرده بودند در داخل 
حزب کمونیست شی جین پینگ با انتقادات افرادی رو 
به رو شده است که معتقد بوده اند در زمان سفر پلوسی 
به تایوان، او واکنش قاطعانه و محکمی به آمریکا و تایوان 
نشان نداده است. سخنرانی اخیر رهبر حزب کمونیست 

اما نشان داد شی هنوز هم به دنبال پیوستن بی سروصدا 
و آرام تایوان به سرزمین مادری است و قرار نیست برای 
این کار به روی مردم خودش اسلحه بکشد. در مقابل، 
شی ترجیح داد در این سخنرانی، روی تهاجمی خود 
را در مقابل آمریکا نش��ان دهد. او به این مس��اله هیچ 
اشاره ای نکرد که آیا به دلیل بحران تایوان، نیروهایش 
را به مقابله با آمریکا وا می دارد یا نه و ترجیح داد سیاست 
ابهام در این باره را به کار برد؛ سیاس��تی که سال های 
سال آمریکا در مقابل تایوان به کار می برد. دولت های 
مختلف در آمریکا در طول سالیان گذشته بر این باور 
بودند نباید سیاست روشن و واضحی در مقابل تایوان 
داشته باشند و نباید از استقلال این منطقه یا پیوستنش 
به چین حمایت کنند. با این حال دولت بایدن بعد از 
سال ها، سیاست ابهام را کنار گذاشت و بارها به صورت 
صریح و علنی تاکید کرد استقلال تایوان باید به رسمیت 
شناخته شود. سخنرانی شی جین پینگ نشان داد او 
حالا ترجیح می دهد سیاست ابهام را در مقابل آمریکا 
به کار برده و اعلام نکند آیا در مقابله با آمریکا در مساله 
تایوان، دست به اسلحه و استفاده از نیروی نظامی می برد 
یا نه. آمریکایی ها حالا در مس��اله تایوان به این نتیجه 
رسیده اند نمی توانند تنها با اتکا به نیروی نظامی خود 
به مقابله با پکن بپردازند، زیرا حزب کمونیست و رهبر 
آن شی جین پینگ ترجیح داده اند با راهکارهای دیگری 
چون تحت فشار سیاسی گذاشتن تایوان، اثرگذاری بر 
افکار عمومی در این جزیره و جنگ روانی و حقوقی با 
مسؤولان دولت تایوان، به هدف خود دست پیدا کنند و 
در این میان خط کشی جالب توجه و دقیقی بین دشمن 

خارجی و مردم تایوان دارند. 
او در سخنرانی یک سال پیش خود نیز گفته بود: 
»م��ردم چین هرگز به هیچ نی��روی خارجی ای اجازه 
نمی دهن��د به ما قلدری کرده، ما را س��رکوب کند یا 
منکوب مان کند«. منظور اصلی شی در آن سخنرانی 
دولت ایالات متحده بود که از همان زمان سیاست مقابله 
با چین به بهانه استقلال تایوان را در پیش گرفته بود 
و هر روز بر بحران های موجود در منطقه ش��رق آسیا 
و دریای چین جنوبی می افزود. این نوع س��خنرانی ها 
ام��ا به نظر می آید لح��ن تهاجمی تری به خود گرفته 
است که خود نشان دهنده افزایش تنش ها بین چین 
و ایالات متحده و پیش بینی درباره افزایش بیشتر آنها 

در آینده است. 
در این میان مس��اله ای که باع��ث نگرانی بیش از 
پیش غرب درباره آینده چین شده، برنامه رهبر حزب 
کمونیست برای افزایش میزان تولیدات نظامی در این 
کشور و در عین حال افزایش استفاده از تکنولوژی روز 
در این تولیدات است؛ مساله ای که به وضوح در سخنرانی 
شی جین پینگ دیده شد. او در این سخنرانی خواستار 
تلاش همه جانبه شرکت های فناوری برای پیروزی در 
میدان رقابت با غرب شد و از آنها خواست اقداماتی انجام 
دهند که چین کاملا در تولید کالاهای اس��تراتژیک و 
فناوری بالا، تنها به داخل وابس��ته باشد و دیگر هیچ 
وابس��تگی خارجی ای نداشته باشد. تفاوت سخنرانی 
شی جین پینگ در این باره با 5 سال گذشته، این بود 
که در س��خنرانی قبلی، او خواسته بود برای پیشرفت 
فناوری به کالاهای مورد نیاز بازار توجه شود اما این بار 

صراحتا از شرکت ها خواست به سمت تولید کالاهای 
استراتژیک مورد نیاز کشورش حرکت کنند. این مساله 
نشان می دهد رقابت های چین و آمریکا بر سر تراشه ها 
که عمدتا در تایوان تولید می شوند، قرار است به شدت 
بالا گیرد و همین مساله نیاز چین به پیشرفته شدن 
ابزارهای نظامی نظیر تکنولوژی های مورد نیاز در نبرد 

را بیش از پیش می سازد. 
سخنرانی شی در جلسه آغاز به کار نشست حزب 
کمونیست، با توجه به اینکه او شانس بالایی برای انتخاب 
ش��دن دوباره به عنوان رئیس جمهور این کشور دارد، 
اهمیت بسیار بالایی در نوع نگاه به آینده این کشور دارد. 
شی جین پینگ معتقد است چین بخوبی توانسته بحران 
کرونا را مدیریت کند و سیاست »کووید صفر« دولت 
او اگر چه منجر به برخی کاهش ها در رشد اقتصادی 
این کشور شده اما توانسته راه را برای ادامه فعالیت های 
اقتصادی چین باز کند و در ادامه باید شاهد رشد بیشتر 
اقتصادی این کشور باشیم. با این حال آنقدرها که توان 
نظامی و دفاعی این کشور و توان تکنولوژیک، برای دولت 
چین در مقابله با آمریکا مهم است، رشد اقتصادی در 5 
سال آینده اولویت اصلی دولت شی جین پینگ نخواهد 
بود، زیرا او اعتقاد دارد سرعت فعلی نیز برای ادامه مسیر 
مناسب است و نیاز به جهش فوق العاده در این مسیر 
وجود ندارد. براساس همین صحبت ها می توان براحتی 
پیش بینی ک��رد اولویت چین، این روزها از اقتصاد به 
سمت تامین امنیت و منافع ملی این کشور رفته و در 
این مسیر پکن در حال آماده کردن خود برای رویارویی 

هر چه بیشتر با آمریکا و متحدان غربی اش است.  

نقشه راه ۵ سال آینده »شی جین پینگ« درباره رویارویی پکن با واشنگتن چه می گوید؟

پایان فاز رقابت، آغاز فاز جنگ فناوری
یادداشت

 صفحه     ۵

212

 سخنگوی کاخ سفید: 
 تمرکز ما  بر  ناآرامی ها 

در ایران است نه مذاکرات!

 سومین روز رزمایش اقتدار نیروی زمینی سپاه 
در منطقه شمال غرب کشور

 اروپا به بهانه جنگ اوکراین
دنبال تحریم پهپادی ایران است
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